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برخي محورها از حدود ۵۰ سال پيش
 نياز به بازسازي دارند

مديرکل خط و س��ازه هاي فني راه آهن از 
پايش دائم نقاط س��انحه خيز خطوط براي 
پيشگيري از زمين لغزش و رانش خبر داد.

به گزارش روزنامه تجارت به نقل از ايسنا، 
سيد محمد موسوي با اشاره به اينکه بيش از 
۸۰ سال از احداث راه آهن سراسري ايران در 
مسير بندر امام تا بندر ترکمن ميگذرد و طي 

اين مدت سالانه حدود ۲۰۰ تا ۲۵۰ کيلومتر و در سال هاي اخير با مشارکت 
بخش خصوصي سالانه ۴۰۰ تا ۵۰۰ کيلومتر خط آهن جديد در کشور احداث 
شده است، اظهار داشت: برخي محورها از حدود ۵۰ سال پيش نياز به بازسازي 
دارند. وي در پاس��خ به اين س��وال که با توجه به ش��رايط موجود در نگهداري 
خطوط ريلي اولويت با کدام بخش فعاليت ها از قفل نوسازي پل ها، روسازي 
و زيرس��ازي خطوط اس��ت گفت: اولويت ما براساس ظرفيت محورهاست و 
نمي توانيم در نوسازي يک محور مثلا به پل ها توجه کنيم و از تونل ها غفلت 
کنيم بلکه به رفع همه مسائل و مشکلات اهتمام داريم. خطوط پرتردد راه 
آهن مثل محور تهران - مشهد با توجه به حجم بسيار بالاي مسافر لازم است 
در تمام سال خدمت رساني کند و طبعا امکان مسدود کردن محور را نداريم. 
اين مساله در برخي محورها که از جنبه باربري مهم هستند هم وجود دارد 
چون اساسا عمده درآمد راه آهن از اين بخش است. موسوي درباره رويکرد 
راه آهن در مواجهه با مخاطرات طبيعي از قبيل رانش زمين و ريزش سنگ، 
گفت: نگاه ما به اين قبيل پديده ها عمدتا از جنبه پيشگيري است البته پديده 
اي مثل زلزله قاعدتا قابل پيشگيري نيست. خوشبختانه زلزله اخير کرمان زيان 
مالي براي راه آهن نداشت.قصد داريم نقاط سانحه خيز را مانيتوريگ کنيم 
که اگر در ابنيه اي مثل پل ها ريزش داشتيم قبل از ورود قطار متوجه شويم. 
وي درخصوص جايگاه شرکت هاي دانش بنيان و استفاده از روش هاي نوين 
صنعت��ي و عمران��ي ريل��ي در برنامه هاي راه آهن، گفت: چه در بحث تعمير و 
نگهداري خطوط و ابنيه و چه در نوسازي از روشهاي جديد استفاده مي کنيم 
که در اين ارتباط پيشنهاد هاي خوبي از برخي دانشگاهها و شرکت هاي دانش 
بنيان دريافت کرده ايم که برخي از آنها اجرايي ش��ده اس��ت. س��عي ما استفاده 
حداکثري از ظرفيت شرکت هاي دانش بنيان و دانش بومي است.  موسوي 
با اشاره به سياست تمرکز زدايي در راه آهن جمهوري اسلامي، گفت: عمده 
فعاليت ها حتي انعقاد قراردهدهاي تعمير و نگهداري تحت اختيار نواحي است 
و معاونت برنامه ريزي و بودجه صرفا نقش نظارتي دارد. در اين ارتباط برخي 
ادارات کل مثل تهران و خراسان از بالاترين سطح اختيارات برخوردارند ولي 
در مناطق جديدالتاسيس مثل اداره کل قم طبعا مدتي طول مي کشد تا ساز و 
کارهايي لازم تدوين شود. مدير کل خط و سازه هاي فني راه آهن با بيان اينکه 
در دولت يازدهم نگاه بس��يار ويژه اي به راه آهن ش��ده که در دولت دوازدهم 
نيز تداوم خواهد داشت، اظهار داشت: سالانه ۱۸ تا ۱۹ هزار کشته در جاده ها 
در شان کشور نيست و همچنان که مقام معظم رهبري نيز توصيه کرده اند 
بايد توجه ويژه اي به حمل و نقل ريلي صورت گيرد. در اين ارتباط توسعه راه 
آهن حومه اي و ايجاد ايستگاه هاي TOD را براي اولين بار در دستور کار قرار 
داده ايم و درصدديم که دو تونل دسترسي به خط ۳ مترو احداث کنيم و دنبال 
احداث ايستگاه هاي تبادلي با مترو هستيم و در مجموع نگاه مان کاملا ريلي 
است. در دولت يازدهم و دوازدهم حرکت بسيار خوبي در زمينه توسعه خطوط 
ريلي آغاز شده که بعد از دوره احداث ۱۷۰۰ کيلومتر خط ريلي در دهه ۱۳۱۰ 

شمسي دومين حرکت بزرگ در تاريخ راه آهن کشور است.

بهره برداري از سامانه جامع 
حمل و نقل بين المللي راه آهن در مشهد

سامانه جامع حمل و نقل بين المللي راه آهن جمهوري اسلامي ايران به منظور 
ارتقا خدمات کمي و کيفي در ۲ حوزه ؛مشتريان و درآمدزايي در اداره کل راه 
آهن خراسان به بهره برداري رسيد. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از روابط 
عمومي راه آهن جمهوري اسلامي ايران، نورالله بيرانوند معاون برنامه ريزي و 
اقتصاد حمل و نقل راه آهن با اعلام اين خبر گفت: بهره گيري از اين سامانه 
يکي از شاخص هاي پيشرو شدن راه آهن در حوزه تجارت به ويژه در سطح 
بين الملل و گامي در جهت بين المللي شدن مديريت ارتباط با مشتري است. با 
بهره برداري از اين سامانه امکان يکپارچه سازي سامانه ها و سيستم ها، کاهش 
خطاي انساني در ثبت و محاسبه ارقام و افزايش سلامت اداري ميسر شده و 
قابليت ارتباط با سامانه هاي فرا سازماني و تکميل فرآيند هاي مرتبط با حمل 
و نقل بين المللي و سير و حرکت به واسطه آن مهيا شده است. بيرانوند امکان 
رديابي واگن هاي حامل محمولات ترانزيتي- صادراتي و وارداتي در بخش 
حمل و نقل بين المللي و همچنين امکان برقراري لينک با نرم افزارهاي بخش 
حمل و نقل بين المللي راه آهن هاي کشورهاي همسايه را از ديگر مزاياي 
اين س��امانه برش��مرد و گفت: اين سامانه آغازي در جهت الکترونيکي شدن 
محاسبات حمل بار بوده و با بهره گيري از آن در افق پيشرو امکان پرداخت 
الکترونيکي به صورت ۲۴ ساعته براي صاحبان بار ميسر خواهد شد. بيرانوند 
با اشاره به بهينه سازي زمان ترانزيت و مانيتورينگ واگن هاي داخلي و بين 
المللي در حال سير در شبکه ريلي کشور با استفاده از اين سامانه خاطرنشان 
کرد:کنترل ترافيک بين المللي به تفکيک بار و نوع واگن در راستاي تسهيل 
فعاليت حوزه بهره برداري و سير و حرکت و همچنين کنترل مکانيزه بار در 
جهت کاهش خطاي انساني، با استفاده از اين سامانه فراهم شده است. امکان 
بررسي لحظه اي ظرفيت ترانزيت کشور و برنامه ريزي جهت بهره گيري از 
حداکثر ظرفيت موجود در اين حوزه ار جمله ويژگي هاي اين سامانه است. بهره 
گيري از اين سامانه امکان برقراري ارتباط با سامانه حمل بار ساير کشورهاي 
همسايه و مکانيزه کردن تبادل و ثبت اطلاعات در حوزه تعرفه و تخفيفات 

موجود را ميسر کرده و مي تواند زمينه جذب بيشتر بار را مهيا کند.

الاكلنگ بودجه اي سازمان  راهداري و شركت ساخت
دولت دوازدهم در لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۷ بودجه پيش��نهادي خود براي 
وزارت راه و شهرس��ازي را ح��دود ۹ درص��د کاه��ش داد. کاهش ۹ درصدي 
بودجه وزارت راه و شهرسازي در شرايطي اتفاق افتاده که سال گذشته اين 
وزارتخانه افزايشي ۸.۵ درصدي را تجربه کرده بود.  طبق اطلاعات ارائه شده 
در لايحه بودجه س��ال آينده وزارت راه و شهرس��ازي به همراه س��ازمان هاي 
زيرمجموع��ه خ��ود حدود ۷۸۳۰ ميليارد تومان بودجه خواهند گرفت. اين در 
ش��رايطي اس��ت که دولت در لايحه بودجه سال گذشته براي اين وزارتخانه 
درخواست بودجه بيش از ۸۶۰۰ ميليارد توماني کرده بود. آنچه که در لايحه 
بودجه امسال خود را به خوبي نشان مي دهد کاهش قابل توجه بودجه شرکت 
ساخت زيربناهاي حمل ونقل کشور است، اين شرکت که به عنوان يکي از 
اصلي ترين بخش هاي عمراني کشور فعاليت مي کند سال گذشته در لايحه 
بودجه سهمي  ۴۲۰۰ ميليارد توماني را به خود اختصاص داده بود، اما اين در 
حالي است که در بودجه سال آينده سهم اين شرکت به حدود ۲۳۰۰ ميليارد 
تومان کاهش پيدا کرده اس��ت. در بودجه س��ال ۱۳۹۷ سازمان راهداري کل 
کشور با بودجه اي حدود ۲۰۰۰ ميليارد توماني و شرکت راه آهن با بودجه اي 
حدود ۱۵۰۰ ميليارد توماني بيشترين سهم را داشته اند. اين درحالي است که 
در لايحه س��ال گذش��ته س��هم راه آهن حدود ۱۴۰۰ ميليارد و سهم سازمان 
راهداري حدود ۱۰۰۰ ميليارد تومان بوده است. در بودجه مصوب براي وزارت 
راه و شهرسازي نيز کاهشي قابل توجه اتفاق افتاده تا جايي که پيشنهاد ۸۷۰ 
ميلياردي س��ال گذش��ته براي مجموعه اين وزارتخانه در بودجه سال ۱۳۹۷ 
به حدود ۲۷۰ ميليارد تومان کاهش يافته است.  در ميان زير مجموعه هاي 
وزارت راه و شهرسازي که افزايش بودجه داشته اند، سازمان راهداري با مثبت 
۹۶ درصد رکوردار بوده و پس از آن شرکت مجري ساختمان ها و تاسيسات 
دولتي و عمومي با مثبت ۸۲ درصد قرار دارد و س��ازمان هواپيمايي کش��وري 
مثبت ۵۲ درصد و سازمان هواشناسي مثبت ۴۶ درصد نيز در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفتند. در ميان بخش هايي که بيشترين کاهش بودجه را داشته اند شهر 
فرودگاهي امام خميني )ره( با منفي ۶۲ درصد بيشترين سهم را داشته و پس 
از آن شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل کشور با منفي ۴۴ درصد 
قرار دارد. مجموعه وزارت راه و شهرسازي نيز با منفي ۶۸ درصد کاهش بودجه 

قابل توجهي را تجربه خواهد کرد.

پيشخوان

راه ومسکن

راه و مس�كن: صبح ديروز يکش��نبه ) ۱۹ آذرماه 
۹۶( حسن روحانی رييس جمهور دولت دوازدهم 
برای تقديم لايحه بودجه سال ۹۷ در جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی حضور يافت.  در جلسه 
علني صبح ديروز مجلس شوراي اسلامي رييس 
جمه��ور اع��لام کرد که لايحه بودجه امس��ال با 
لايحه بودجه س��ال های گذشته متفاوت است و 
به خوبی روشن شده که بودجه تنها يک فهرست 
درآمدی و هزينه ای نيست، بلکه بودجه برُشی از 
برنامه چهار ساله دولت است و اگر بخواهم بودجه 
سال آينده را در يک جمله خلاصه کنم اين است 
که بودجه س��ال ۹۷ بودجه ای برمبنای اش��تغال 
فراگير و برمبنای رفع فقر و ايجاد عدالت است.

تش�ریح ���۴ ال�زام در بازس�ازی بافت ه�ای 
فرسوده 

رييس جمهور در جلس��ه علني مجلس ش��وراي 
اسلامي با اشاره به صنعت مسکن، تصريح کرد: 
صنعت مس��کن می تواند در ايجاد اشتغال پيشتاز 
باش��د، زيرا اين صنعت صد ها ش��غل در کنار خود 
به دنبال دارد. درسال های گذشته با وجود مثبت 
بودن رش��د پولی کش��ور رش��د در بخش مسکن 
منفی بوده است، اما از زمستان پارسال اين حرکت 
اصلاح شد و به سمت رشد مثبت در مسکن رفتيم 
به طوري که در س��ه ماهه نخس��ت امس��ال رشد 
بخش مسکن مثبت ۷ درصد و رشد بخش معدن 
که نياز به تحرک داشت حدود ۵ درصد بوده است. 
به طور کلي اول بايد مسکن مردم را تامين کنيم، 
دوم بايد مس��کن مردم را بازس��ازی کنيم و بافت 
فرسوده را از ميان برداريم، سوم بايد امنيت جانی 
در بخش مسکن برای مردم ايجاد کنيم و چهارم 
بايد نشاط لازم را به جامعه بازگردانيم؛ همه اين ها 
را می توانيم در طرحی به نام »بازسازی در بافت 

فرسوده و حاشيه شهرها« داشته باشيم.
رئيس جمه��ور گف��ت: ما اگر به بيابان رفتيم و ۴۰ 
کيلومتر بيرون از ش��هر يک زمين صافی را پيدا 
کردي��م و روی آن برج��ی را ب��الا برديم، اين تازه 
ابتدای گرفتاری است؛ در اين صورت جاده، آب، 
گاز، مدرسه، مسجد و کلانتری آن کجا می رود؟ 
يک خطای ما اين بود که دولت های گذشته رفتند 
بيابان ها را تبديل به مسکن کردند در صورتي که 

مسکن برای خود جا دارد.
وی ادامه داد: وسط شهر تهران يا کلانشهر های 
ديگر س��اختمان های ۵۰ يا ۶۰ متری که ساخت 
قديم اس��ت با يک زلزله ويران می ش��وند، لذا بايد 
مس��کن مناسب بس��ازيم و مردم را به آن منتقل 
کنيم. بازس��ازي در بافت هاي فرس��وده و حاشيه 
ش��هرها نيازمند به بودجه نيس��ت و براي اجراي 
اي��ن طرح نياز نيس��ت که ما ب��ه صندوق پولی و 

بانک هايمان دست ببريم.
مسكن مهر از جیب فقرا درست شد ���

روحانی افزود: مش��کل مس��کن مهر اين نيست 
که پايه اش سست يا سفت است بلکه اين مسئله 
دوم اس��ت. مس��ئله اصلي اين اس��ت که مسکن 
مهر با چه پولی درس��ت ش��د، اين بايد جواب داده 
ش��ود. اس��تقراض از بانک مرکزی خطای بزرگ 
اس��ت. مس��کن مهر از جيب فقرا درست شد، زيرا 

پايه پولی افزايش پيدا کرد. در مس��کن مهر راه 
اشتباهی انتخاب شد، لذا ريشه مسکن مهر غلط 
ب��ود. ما بايد مس��کن م��ردم را به صورت صحيح 
تامين کنيم. برای اين مسئله نيازمند به پول بانک 
مرکزی نيستيم، بلکه بايد سرمايه دار را بياوريم و 
زمين در اختيارش قرار دهيم تا دو برابر مسکنی 
که در آن محله وجود دارد بس��ازد و مس��کن را به 
متقاضي��ان تحوي��ل داده و در برابر مس��کنی که 
باقی می ماند به عنوان هم س��رمايه گذاری و هم 

سود برداشت کند.
��� نوسازي بدون افزایش پایه پولی امكانپذیر 

نیست
صحبت ه��اي روز گذش��ته ريي��س جمه��وري 
درخص��وص اينکه تامين مس��کن و بازس��ازي 
بافت هاي فرسوده نيازمند به بودجه و استقراض 
از صندوق ذخيره پولی و بانک  مرکزي نيست که 
باعث افزايش پايه پولي کش��ور ش��ود و همچنين 
جهت گيری دولت در لايحه بودجه ۹۷ به سمت 
اس��تفاده از تس��هيلات بانکي برای بازس��ازی و 
نوس��ازي بافت فرسوده است، با انتقاد و مخالفت 
برخي کارشناسان ارشد اقتصادي روبه رو شد به 
طوري که به گفته مجيد شاکری کارشناس ارشد 
اقتصادی امکان بازس��ازی بافت های فرسوده و 
اج��رای هرگونه پروژه عمرانی گس��ترده، بدون 

افزايش پايه پولی امکانپذير نيست.
سرعت رشد پایه پولی در دوره فعلی بیشتر  ���

است
اين کارشناس ارشد اقتصادي تصريح کرد: با وجود 
اينکه برای تامين مالی مس��کن مهر از پايه پولی 
اس��تفاده ش��ده اس��ت، اما مقدار و درصد رشد پايه 
پول��ی و ه��م مقدار و درصد رش��د حجم نقدينگی 
در چهارس��ال ۱۳۸۸ ت��ا ۱۳۹۲ کمت��ر از ۱۳۹۲ تا 
۱۳۹۶ بوده است. در واقع در آن دوره زمانی حتی 

اگر مسکن مهر باعث افزايش پايه پولی نمی شد، 
افزايش نياز به نقدينگی به دليل نياز ريالی ناشی 
از تغيي��ر در ن��رخ براب��ری ارز همين مقدار افزايش 
را ايج��اد می ک��رد. از طرف ديگ��ر علی رغم همه 
تاکيدهای دولت مس��تقر در عدم دس��ت درازی به 
پايه پولی، عملًا س��رعت رش��د پايه پولی در دوره 
فعلی بيش��تر اس��ت که بخش مهمی از آن  ناش��ی 
از برداش��ت دائمی بانک ها از ذخاير بانک مرکزی 
اس��ت. شاکري تصريح کرد: هم اکنون که رييس 
جمهور روی اس��تفاده از تسهيلات برای بازسازی 
باف��ت فرس��وده تاکي��د دارد و آن را راه حلی برای 
دس��ت نکردن در جيب مردم می داند، منطق اين 
فرض محل بحث است. بايد توجه شود که شکل 
اصلی نقدينگی در ايران به صورت س��پرده اس��ت 
و مابه ازای اين س��پرده در س��مت راست ترازنامه 
بانک ه��ا مصارف��ی دارد. هم اکنون با وجود آن که 
نظ��ام بانکی با تم��ام توان ممکن در حال اعطای 
تس��هيلات اس��ت، اما نسبت تسهيلات به سپرده 
دائم��ا کاهن��ده بوده اس��ت و اين عدد از ۸۵ درصد 
در س��ال ۹۲ به زير ۷۵ درصد در س��ال ۹۶ رس��يده 
است. با وجود آن که در اين مدت زمان ميزان نرخ 
ذخيره قانونی بانک ها هم از ۱۳ درصد به ۱۰ درصد 
کاهش پيدا کرده اس��ت. حفره بزرگ دارايی های 
بی کيفيت در ترازنامه بانک ها دايما اين نس��بت را 
کمت��ر خواه��د کرد و اگر فرضا به دنبال ترميم اين 
حفره ها، افزايش اين نسبت و استفاده از آن برای 
نوس��ازی بافت فرس��وده هستيم هيچ راه حلی که 
تزريق پايه پولی را ش��امل نش��ود وجود ندارد. وي 
ادام��ه داد: ب��ا توجه ب��ه مجموع اين حقايق، تصور 
اينکه می توان بدون رشد پايه پولی آن هم در اندازه 
وسيع، تکاليف ويژه ای را بر بانک ها تحميل کرد، 
تقريبا نش��دنی اس��ت. بايد دقت کنيم که با توجه 
به مش��کلات موجود در انتقال ارز، دس��ت کم در 

بازه های زمانی زير يک سال، ناچار از افزايش پايه 
پولی از طريق تنخواه دولت خواهيم بود. به اين اميد 
که بتوانيم در يک بازه زمانی معقول مابه ازای ريالی 
فروش ارز صندوق را به بانک مرکزی بازگردانيم؛ 
بنابراين تصور اينکه هم اکنون و در وضعيت درآمد 
کنونی، امکان هر گونه طرح عمرانی گسترده بدون 
افزايش پايه پولی وجود داشته باشد با منطق اقتصاد 

کلان همخواني ندارد.
طرح بهسازي بافت هاي فرسوده به سادگي  ���

قابل اجرا نیست 
در همين راس��تا منصور غيبي کارش��ناس ارش��د 
اقتصاد مسکن در گفت و گو با »تجارت« مي گويد: 
در گذشته پروژه مسکن مهر در ذهن افراد طراحي 
و ب��دون مطالع��ه علمي و کارشناس��انه عملياتي 
ش��د، لذا اين تجربه عدم مطالعه کارشناس��انه و 
علمي در اجراي طرح ها، نبايد دوباره در بافت هاي 
فرس��وده تکرار ش��ود. معتقدم اگر کار با مطالعه و 
برنامه ريزي صورت گيرد، شدني است. موضوع 
نوس��ازي و بهس��ازي بافت هاي فرسوده به اين 
س��ادگي نيس��ت که پايه پولي کشور افزايش پيدا 
نکند يا از بانک مرکزي اس��تقراض نش��ود يا نياز 
به منابع مالي نداش��ته باش��د، بلکه ش��اخص ها و 
متغيره��اي مختلفي براي توليد يک محصول از 
جمله ساخت يک دستگاه آپارتمان وجود دارد، به 
طوري که زماني که بخواهيم به صورت گستره 
ايجاد مسکن کنيم، چگونه مي شود که پايه پولي 

کشور تغيير نکند؟
لزوم احیاي كارخانه هاي تولیدي ���

اين کارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��کن تصريح 
مي کند: در س��اخت مس��کن تمام کارخانه هاي 
توليدي مواد اوليه بايد به چرخش درآيند به طوري 
ک��ه م��واد اوليه داخل��ي و مواد اوليه خارجي براي 
ساخت مسکن بايد تامين شود. همچنين نيروي 

کار انساني و نظارت سازمان مسکن و شهرسازي و 
نظام مهندسي بايد وارد عرصه ساخت و ساز شود، 
لذا پول يعني هزينه کرد و اعتبار. پس چگونه مي 
توان مدعي شد که در توليد يک محصول اصلا 
احتياج به پول نداريم. غيبي مي افزايد: براس��اس 
گفته رييس جمهوري، س��رمايه دار مي تواند در 
بافت فرسوده سرمايه گذاري کرده و يک ظرفيت 
دوبرابري ايجاد  کند که ابتدا بايد متقاضيان قبلي 
را در س��ر جاي خود مس��تقر کند و در آخر يک 
براب��ر ظرفي��ت اضافه باقي مي ماند که س��رمايه 
گذار مي تواند اين واحدهاي مسکوني را به مردم 
بفروش��د. نکته حائز اهميت اين اس��ت که بدون 
ش��ک مردم توان خريد مس��تقيم و  صددرصدي 
اين واحدهاي مسکوني را نخواهند داشت، لذا نياز 
به دريافت تسهيلات بانکي دارند که اين ميزان 
وام  بايد از طريق بانک يا صندوق سپرده گذاري 

مسکن يکم تامين  شود. 
اس�تقراض بانك ه�ا از بان�ك مرك�زي براي  ���

تخصیص تسهیلات 
وي ادام��ه مي ده��د: در نتيجه بانک درگير تامين 
تسهيلات مورد نياز متقاضيان مسکن خواهد شد 
که وام يا بايد به خود س��ازنده داده ش��ود يا همان 
مي��زان وام ب��ه اضافه ي��ک وام مضاعف بايد به 
خريدار داده شود. درحال حاضر نقدينگي بانک ها 
کافي نيست، لذا بايد از بانک مرکزي استقراض 
کنند و بانک مرکزي هم بايد اين ميزان پول را از 
منابع رشد اقتصادي حاکم بر جامعه يعني از محل 
فروش نفت و دريافت ماليات و... تامين کند. شايد 
دامنه استقراض از بانک مرکزي به اندازه اجراي 
طرح مسکن مهر و به صورت علني و دست درازي 
به صورت مستقيم نباشد، اما به اين معنا نيست که 

باعث افزايش پايه پولي کشور نشود. 
��� س�اخت مس�كن در بافت ه�اي فرس�وده 

عملیاتي تر از مسكن مهر است
اين کارشناس ارشد اقتصاد مسکن با بيان اينکه 
مش��کل بخش مس��کن تنها با سرمايه گذاري در 
بافت هاي فرسوده حل نمي شود، تصريح مي کند: 
معتقدم نبايد قول صددرصدي به مردم و جامعه 
اقتص��ادي دهيم که تنها يک س��رمايه گذار پيدا 
کنيم و بافت فرس��وده به او داده ش��ود، مش��کل 
مس��کن مردم حل خواهد ش��د، بلکه شاخص ها و 
متغيرهاي کلان اقتصادي در توليد يک محصول 
نهايي در حوزه مس��کن بيانگر اين امر اس��ت که 
در وهل��ه اول بايد تم��ام کارخانه هاي توليد مواد 
اولي��ه م��ورد نياز براي س��اخت و س��از با ظرفيت 
کام��ل ب��ه گردش درآيند که اي��ن امر نيازمند به 
منابع مالي اس��ت، هر چند که به گردش درآمدن 
کارخانه هاي توليدي مزاياي بسياري دارد از جمله 
اينکه چرخه اقتصادي کش��ور به گردش درآمده 
اس��ت. به طور کلي اگر اجراي طرح نوس��ازي در 
بافت ه��اي فرس��وده با مطالع��ات تکميلي يعني 
مطالعه پروژه هاي ش��بيه به اين طرح درخارج از 
کش��ور و دخالت هاي مشاوران بخش خصوصي 
همراه باش��د بدون ش��ک اين طرح به ثمر خواهد 
رس��يد، زيرا ساخت مسکن در بافت هاي فرسوده 

بسيار بهتر و عملياتي تر از مسکن مهر است.

منصور غيبي در گفت و گو با تجارت تاكيد كرد:

افزایش پایه پولی راهکار نوسازی بافت های فرسوده

افزایش نرخ سوخت، حامي جدید قطارهاتوقف ساخت و سازها در محدوده قانوني شهرها انتصاب در سازمان بنادر
در حکم��ي از س��وي محم��د راس��تاد 
مديرعام��ل جدي��د س��ازمان بن��ادر و 
دريانوردي، وحيد رحمتي رودس��ري به 
عنوان اولي��ن مديرکل روابط عمومي و 
تش��ريفات بي��ن المل��ل اين س��ازمان 

منصوب ش��د. رياس��ت مرکز اطلاع رس��اني و ارتباطات وزارت 
بهداش��ت، مديرکل��ي روابط عموم��ي  وزارت صنايع و معادن در 
زم��ان وزارت محرابي��ان و مدير رواب��ط عمومي جمعيت هلال 
احمر در سوابق کاري رحمتي ديده مي شود. پيش از اين روابط 
عمومي س��ازمان بن��ادر و دريان��وردي در س��طح اداره و زير نظر 
مدي��رکل ح��وزه مديرعام��ل فعاليت مي کرد ک��ه از اين پس به 
صورت اداره کل مس��تقل و زير نظر مس��تقيم مديرعامل اين 

سازمان فعاليت خواهد کرد.

قاس��م احم��دي لاش��کي نماينده مردم 
نوشهر در مجلس شوراي اسلامي نسبت 
ب��ه مصوبه هيئت وزي��ران در خصوص 
توقف ساخت و سازها در محدوده قانوني 
ش��هرها به ويژه شهرهاي شمالي انتقاد 

کرد. وي دراخطاري با اس��تناد به اصل ۳ بند ۹ قانون اساس��ي در 
م��ورد رف��ع تبعيض ناروا، گفت: اميدواريم کميته تطبيق مصوبات 
دولت با قوانين به کمک آيد، زيرا هيئت وزيران در ۸ شهريور سال 
جاري مصوبه اي داشته است که آقاي اسحاق جهانگيري در ۱۴ 
شهريور آن را به دستگاه ها ابلاغ کردند. اما با اين کار به سه استان 
گيلان، گلستان و مازندران جفا شده است که بر همين اساس اعلام 
کردند ساخت و سازها به نوعي متوقف و به محدوده قانوني شهر 

اضافه نشود، لذا تکليف مردم شمال کشور چيست؟

با توجه به اينکه امکانات تش��ويقي در 
نظر گرفته ش��ده از س��وي دولت براي 
اس��تفاده از ريل چندان مورد توجه قرار 
نگرفته حالا زمان آن رس��يده که ديگر 
گزينه ه��ا ني��ز مدنظر ق��رار گيرند که 

يکي از آن ها افزايش نرخ س��وخت خواهد بود. هرچند در طول 
س��ال هاي گذشته تمام پيش��نهادها براي افزايش نرخ سوخت 
با مخالفت روبه رو ش��ده اس��ت، اما اين بار به نظر مي رس��د و با 
اهداف توسعه اي وزارت راه و شهرسازي اين موضوع را به شکل 
جدي ت��ري پيگي��ري خواهد کرد، موضوع��ي که ابعاد مختلف 
تورمي و اقتصادي خواهد داشت و براي اجراي آن تمهيداتي ويژه 
نياز است اما شايد براي ياري رساندن به عرصه ريلي چاره اي 

جز بهره بردن از اين حربه جديد وجود نداشته باشد.

فقط 10 درصد کشتي هاي ايران با پرچم ساير کشورها سفر مي کنند

لزوم بازنگري در مصوبات و قوانين ترانزيت 

مديرعامل ش��رکت کش��تيراني اظهارداشت: پس از برجام ۹۰ 
درصد کشتي هاي اين شرکت با پرچم جمهوري اسلامي ايران 

و ۱۰ درصد نيز تحت پرچم ساير کشورها تردد مي کنند.
به گزارش روزنامه تجارت محمد س��عيدي مديرعامل ش��رکت 
کش��تيراني در حاش��يه همايش گراميداش��ت پنجاهمين سال 
تاس��يس ش��رکت کشتيراني جمهوري اس��لامي ايران در جمع 
خبرنگاران با بيان اينکه شرکت کشتيراني، ناوگان ملي دريايي 
ايران اس��ت که دوره تاس��يس آن به پيش از انقلاب برگش��ته و 
پس از انقلاب توسعه و رشد يافت، گفت: در حال حاضر اقتصاد 
کشور شامل صادرات و واردات مبتني بر اين ناوگان است و ما 
تنها ناوگاني هستيم که توانستيم نيازهاي اساسي مردم ايران 
را در زمان جنگ تامين کنيم به گونه اي که فرمانده وقت جنگ 

اعلام کرد اين ناوگان خط دوم مقدم کشور بود.
وي ادام��ه داد: در دوران ظالمان��ه تحريم ها و در زماني که همه 
خطوط کشتيراني دنيا ارتباط خود با بنادر ايران را قطع کردند، 

شرکت کشتيراني توانست همه نيازهاي داخل را تامين کند.
مديرعامل ش��رکت کش��تيراني تصريح کرد: اگرچه در دوران 
تحريم مش��کلات زيادي براي اين ش��رکت به وجود آمد؛ اما 

توانس��تيم بعد از رفع تحريم ها همه اين مش��کلات را جبران 
ک��رده و در ح��ال حاض��ر به تمامي بنادر دني��ا به صورت عادي 

تردد مي کنيم.
س��عيدي، کش��تيراني را قلب تپنده تجارت بين الملل کش��ور با 
ناوگاني جوان دانست و افزود: کشتيراني در تلاش است تا صنايع 
داخلي را با صنعت کشتيراني بيشتر آشنا کند و در پي آن، صنعت 
کش��تيراني ما نيز آمادگي دارد خودکفا ش��ود. البته شرکت هاي 
کشتي س��ازي ما در دوران تحريم ها، عقب ماندند و اکنون بايد 

خود را به خصوص در زمينه نيروي انساني به روز کنند.
وي سه فاکتور قيمت، زمان و کيفيت را در صنعت کشتي سازي 
بسيار مهم عنوان و اظهار کرد: دو شرکت کشتيراني و نفتکش 

بايد از صنعت کشتي سازي حمايت کنند.
به گفته مديرعامل کش��تيراني، براي اولين بار در تاريخ پنجاه 
س��اله صنعت دريانوردي ايران، از فروردين امس��ال شناورهاي 
بالاي ۱۴۵۰۰ تني را مديريت و خدمت رساني کرده و در آينده 
نزديک قرار است به ناوگان اين شرکت شناورهاي جديد اضافه 
کنيم. وي در پاسخ به پرسشي در خصوص الزام جديد سازمان 
جهاني دريانوردي )IMO( مبني بر لزوم استفاده از سوخت هاي 

دوستار محيط زيست تا دو سال آينده با هدف حمايت از محيط 
زيست دريايي گفت: اين الزام جديد IMO که يک دستورالعمل 
زيس��ت محيطي اس��ت، بس��يار پيچيده بوده و هنوز بسياري از 

کشورها، آماده استفاده از اين نوع سوخت نيستند.
س��عيدي افزود: پالايش��گاه هاي ما نيز امکان توليد س��وخت با 
س��ولفور پايين را ندارند و در دنيا نيز تعداد پالايش��گاه هايي که 
توليدکننده اين نوع س��وخت باش��ند، کم است. به نظر من هيچ 
ش��رکت کش��تيراني در دنيا آماده استفاده از سوخت هاي جديد 
نيس��ت. مديرعامل ش��رکت کشتيراني درباره مشکلات بانکي 
پس از رفع تحريم ها نيز اظهار داش��ت: هنوز مش��کلات بانکي 
داريم ولي اراده قوي از طرف بانک هاي خارجي براي برقراري 
ارتباط با بانک هاي ايراني وجود ندارد و اين اروپايي ها هستند 
که بايد روابط بانکي را سريعاً آغاز کنند؛ البته در حال حاضر نقل 
و انتقالات انجام مي ش��ود ولي به صورت روان نيس��ت؛ ضمن 
اينکه اين ش��رايط براي کش��تيراني هزينه بر نيست؛ اما ممکن 
است در صورت ادامه آن، امکان همکاري شرکت هاي مرتبط 

با کشتيراني را از بين ببرد.
وي در خصوص پايگاه هاي بانکرينگ شرکت کشتيراني گفت: 

دو س��ايت بانکرينگ )س��وخت رس��اني به س��اير کشتي ها( در 
بندرعب��اس و قش��م ايج��اد کرده ايم که ظرفي��ت هر کدام ۵۰ 
هزار تن است و برنامه ما در آينده اين است که اين دو سايت، 
به هاب بانکرينگ منطقه به خصوص براي شناورهاي خارجي 
تبديل شود که براي رسيدن به اين هدف بايد در شرايط رقابتي 

قيمت ها را کاهش دهيم.
وي در پاسخ به پرسشي مبني بر تردد ناوگان کشتيراني با پرچم 
غير پرچم جمهوري اسلامي ايران اظهار داشت: پس از برجام، 
۹۰ درصد ناوگان کش��تيراني با پرچم جمهوري اس��لامي ايران 
تردد مي کنند و تنها ۱۰ فروند شناورهاي ما به اقتضاي محلي 
که به آنجا قرار است سفر کنند، مجبور به استفاده از پرچم هاي 
بين المللي هستند. مدير عامل شرکت کشتيراني، تعداد ناوگان 
کشتيراني را ۱۵۰ فروند شناور و ظرفيت کانتينري اين ناوگان 

را ۱۰۰ هزار TEU عنوان کرد.

داود کش��اورزيان معاون وزير راه و شهرس��ازي طي 
نشس��تي ب��ا فعالان ح��وزه ترانزي��ت و حمل و نقل 
بين الملل��ي کالا ب��ا بيان اينکه مي ت��وان با توجه به 
موقعي��ت و ش��رايط فعلي حاک��م بر بخش مصوبات 
دوره هاي قبلي را اصلاح و بازنگري کرد گفت: مسائل 
مرتبط با ساير سازمانهاي دست اندر کار را مي توان در 
مراجع ذيربط از جمله شوراي عالي هماهنگي ترابري 

کشور مطرح و حل کرد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت ب��ه نق��ل از روابط 
عمومي سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي، داود 
کشاورزيان معاون وزير راه و شهرسازي و رئيس اين 
س��ازمان با تاکيد بر جايگاه، اهميت و نقش ترانزيت 

در توسعه اقتصادي – اجتماعي کشور، اظهار داشت 
: علاقمند هس��تم که انجمن در عرصه هاي حمل و 
نقل کشور حضور پر رنگ تري داشته باشد و استقبال 
مي کنيم که مسائل بخش را خود انجمن پيگيري و 
حل نمايد و مراجع دولتي همچون سازمان راهداري و 
حمل ونقل جاده اي نيز در کنار انجمن است. مسائلي 
که مرتبط با س��اير س��ازمان هاي دست اندر کار وجود 
دارد مي تواند در مراجع ذيربط از جمله شوراي عالي 
هماهنگي ترابري کشور مطرح و حل شود که لازم 
است انجمن موضوعات را دسته بندي و جهت طرح 
آماده کند.  کشاورزيان برگزاري جلسات با مسئولين 
نهادها و سازمانهاي مرتبط با حمل و نقل بين المللي 

و ترانزيت را موثر و راهگشا برشمرد و گفت: ممکن 
است پاره اي از مسائل با برگزاري جلساتي با مسئولين 
سازمانهاي ذيربط چاره انديشي شود و بخشي ديگر 

جه��ت تصمي��م گيري در ش��واري عالي هماهنگي 
ترابري کش��ور مطرح و پيگيري شود.خدمات بخش 
حمل ونقل جاده اي بين المللي تخصصي اس��ت و 
چنانچه ناخواسته در دوره هاي قبل قوانيني تصويب 
ش��ده و يا بنابر ش��رايط وقت در گذشته تصويب شده 
باشد مي توان با توجه به موقعيت و شرايط فعلي حاکم 
بر بخش اصلاح و بازنگري شود. کشاورزيان حاکميت 
را در کنار بخش خصوصي و شرکت هاي حمل ونقل 
بي��ن الملل��ي و انجمن صنفي اي��ن بخش ياد کرد و 
تصري��ح نمود: بحث هايي همچون تامين اجتماعي، 
بيم��ه، مالي��ات و در مقابل دس��تمزدها و کارکردها و 
معافيت هاي مورد تقاضا امروزه کاملا روشن و شفاف 

اس��ت، همانطور که در مورد ش��رکتهاي حمل ونقل 
سوخت پيگري شد و تصميمات مناسبي اتخاذ گرديد، 
با مستندات و دلايل منطقي مي توان در مراجع ذيربط 
پيگيري نمود تا آيين نامه هاي مربوطه اصلاح شود. 
رفتارهاي قانوني صريح و روشن امري اجتناب ناپذير 
اس��ت و رفتار چندگانه از قوانين چنانچه در مواردي 
وجود داش��ته باش��د، به طورحتم با برگزاري جلسات 
کارشناس��ي و مديريتي با س��ازمانهاي ديگر با جمع 
بن��دي ک��ه انجمن از موضوعات مبتلا به، انجام داده 
است ، مي توان راه کارهاي مناسبي براي آرامش خاطر 
فعاليت فعالان بخش حمل ونقل بين المللي و ترانزيت 

فراهم آورده ، تصميمات لازم اتخاذ نمود. 


